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La consellera general del Partit 
Socialdemòcrata (PS), Rosa Gili, 
ha fet una nova demanda d’infor-
mació vinculada a les activitats 
com a arquitecte realitzades per 
Antoni Martí quan ja era cònsol 
major d’Escaldes-Engordany.

En l’escrit tramitat ahir a Sin-
dicatura, la parlamentària recla-
ma tota una sèrie de documents 
vinculats al projecte de rehabi-
litació de l’antic hotel Europa, 
començant per la “còpia de la 
sol·licitud de llicència d’obres” i 
la de la “resolució d’atorgament”, 
així com la fitxa amb “les dades 

tècniques” de l’obra. També de-
mana “la cèdula d’habitabilitat i 
tota la documentació tramesa al 
ministeri competent en matèria 
d’edificació i urbanisme” per a la 
concessió. 

Gili, a més a més, vol tenir ac-
cés al “certificat final de l’obra”, 
a la “declaració de direcció” i a la 
llicència d’ús o primera ocupació 
de l’antic hotel Europa, un cop 
finalitzades les obres. A més, sol-
licita el “full de característiques 
d’obra” i la “memòria justificativa 
de les condicions d’habitabilitat”, 
a banda de “tota la documentació 
addicional sobre l’edifici en qües-
tió lliurada al ministeri d’Orde-

nament Territorial i altres minis-
teris del Govern”.

La demanda d’informació, 
però, no es limita a l’antic hotel 
Europa. De fet, i davant la possi-
bilitat que aquest i el de l’edifici 
Calam no siguin els únics projec-
tes realitzats per Antoni Martí 
com a arquitecte durant els seus 
dos mandats al capdavant del 
Comú d’Escaldes-Engordany, la 
parlamentària socialdemòcrata 
sol·licita al Govern que “ens sigui 
tramesa la mateixa documenta-
ció de la resta d’obres (...) els pro-
jectes de les quals van ser signats 
per l’arquitecte Antoni Martí, 
sigui individualment o conjun-

tament amb altres professionals 
de l’arquitectura, entre els anys 
2004 i 2011”.

La demanda és un nou pas 
en la línia d’intentar esclarir els 
dubtes que en el si de la forma-
ció han aixecat les informacions 
sobre les activitats professionals 
que Martí hauria compaginat 

amb el càrrec de cònsol major. 
Cal recordar que Gili ja havia fet 
una petició de documentació si-
milar sobre l’edifici Calam, pel 
qual el polític demòcrata hau-
ria cobrat al voltant de 345.000 
euros, i que la consellera de 
PS+Independents al Comú es-
caldenc, Cèlia Vendrell, també ha 
demanat els expedients sobre les 
obres en aquests dos immobles.

Gili va defensar que “és im-
portant tenir aquesta informa-
ció” i va posar en relleu que el que 
hi ha per part del PS “és sempre 
una voluntat de transparència”. 
En aquest sentit, va reiterar que 
“subsisteixen molts dubtes ètics” 
sobre l’actuació de Martí i, de 
fet, va alertar que “ens podem 
fer moltes preguntes sobre si és 
normal i legal que un arquitecte 
sigui al mateix temps cònsol ma-
jor d’una parròquia i estigui als 
dos costats”.

El PS vol la documentació de la 
rehabilitació de l’hotel Europa
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L’intrusisme continua sent un 
dels maldecaps del Col·legi de 
Gestors i Agents Immobilia-
ris (AGIA). Per això una de les 
prioritats per a aquest any serà 
seguir denunciant els casos de 
què es tingui coneixement i 
treballar amb l’administració 
per fer-hi front. El president 
de l’entitat professional, Jordi 
Galobardas, va explicar que ara 
s’està explorant conjuntament 
amb el ministeri de Turisme i 
Comerç altres formes per inci-
dir-hi. En aquest sentit va expo-
sar que la llei és clara i que l’acti-
vitat immobiliària es reserva als 
col·legiats de l’AGIA i, en el cas 
contrari, hi ha sancions. El fet 
és que encara hi ha bancs i al-
tres professionals liberals, com 
els gestors, que intermedien en-
tre comprador i venedor.

Aquesta va ser una de les ac-
cions que l’AGIA va acordar dur 
a terme durant aquest 2017 en 
l’assemblea que va celebrar ahir. 
A banda, també es preveu fer 
accions per aconseguir la mo-
dificació de la Llei d’arrenda-
ments. Galobardas va indicar 
que és una “llei obsoleta” per-
què no s’adapta a les demandes 
que hi ha actualment. Aquesta 
fixa que només es pot fer con-
tractes de menys de tres mesos 
o més de cinc anys. El president 
de l’entitat remarca, però, que 
pel mig es deixa diferents pos-

sibilitats de demandes que no 
es poden satisfer. Aquest seria 
el cas dels temporers, els estu-
diants universitaris o les perso-
nes que es volen instal·lar un o 
dos anys al país abans d’optar a 
la residència passiva. Galobar-
das destaca que la reducció del 
temps de contracte de lloguer 
també seria beneficiós per al 
llogater, ja que donar un mes 
d’avís per any de contracte per 
cancel·lar-lo és una “penalitza-
ció molt forta”. A més defensa 
que el canvi legislatiu que pro-
posen no comportarà un in-
crement del preu perquè el que 
vol el propietari és un “bon llo-
gater”. Tot plegat ho preveuen 
tractar amb el Govern en breu.

Al mateix temps, l’AGIA tam-
bé reitera la necessitat de modi-
ficar la llei del sòl per rebaixar 

el quòrum necessari per desen-
volupar plans parcials. Avui cal 
l’acord del 75% dels propietaris 
i els immobiliaris demanen que 
es redueixi al 50%. Galobardas 
recorda el baix nombre de plans 
parcials que s’han realitzat des 
de l’aprovació de la llei i el fet que 
en la majoria l’acord ha vingut 
per part del 100% dels propieta-
ris. Aquest procediment, ple de 
“traves” i “llarg”, fa que les inici-
atives que es comencen quan es 
finalitzen el mercat ja hagi can-
viat i, per tant, no s’adapten a les 
demandes. 

A l’últim, l’AGIA va acordar 
fer estudis anuals de l’evolució 
dels preus i també sobre la de-
manda i la contractació. Això ha 
de permetre donar una guia als 
professionals i també facilitar 
informació a la ciutadania.

L’AGIA i el Govern estudien vies 
per lluitar contra l’intrusisme
Els immobiliaris demanaran també la reforma de la Llei d’arrendaments

habitatge

L’AGIA també defensa la rebaixa del quòrum per fer plans parcials.
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Socialdemocràcia i Progrés 
(SDP) no comparteix el proce-
diment que s’ha seguit per a la 
reforma de les competències i 
transferències, una forma de 
fer que a més a més “no afavo-
reix el consens” que hi hauria 
d’haver en una qüestió cabdal 
com aquesta, que “si s’hagués 
fet bé fins i tot hauria hagut 
de portar a una reforma de la 
Constitució”.

Així ho va assegurar ahir el 
conseller general d’SDP, Víctor 
Naudi, que va recordar el com-
promís del cap de Govern, An-
toni Martí, en el debat d’orien-
tació política del maig passat 
en el sentit d’“assentar les ba-
ses d’un grup de treball a tres 
bandes que agrupi el Consell 
General, els comuns i el Go-
vern per adaptar el sistema de 

competències i transferències 
a la realitat actual”, un com-
promís “que ha incomplert”.

En aquest sentit, el con-
seller general d’SDP, que va 
insistir que una reforma 
d’aquestes característiques 
seria bo que comptés amb la 
unanimitat de tot l’arc par-
lamentari, va sentenciar que 
amb el procediment emprat 
per l’executiu “hi ha hagut una 
manca de respecte instituci-
onal” perquè s’ha deixat fora 
el Consell General, que ara 
s’haurà de pronunciar davant 
un acord previ, un fet que “di-
ficulta que hi pugui haver el 
consens necessari per tirar la 
reforma endavant”.

Tot i això, Naudi es va mos-
trar partidari d’esperar a la re-
unió en què els cònsols expo-
saran als parlamentaris l’acord 
assolit i el que queda pendent.

Naudi diu que el procés per 
a la reforma competencial 
“no afavoreix el consens”
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